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Dömötör-díj - közönségszavazással • Cso-cso-szán szerepében: Frankó Tünde 

A szabadtérin Antónia lesz 

Frankó Tünde: Hihetetlenül nagy felelősség újra itt éne-
kelni, mert meg kell felelni egy emléknek. (DM-fotó) 

Ma este ismét Frankó 
Tündét láthatja a közön-
ség Cso-cso-szán szerepé-
ben a Szegedi Nemzet i 
S z í n h á z b a n . A k i v á l ó 
szopránt még Gregor Jó-
zsef szerződtette az ope-
r a t á r s u l a t h o z , a z o n b a n 
n a g y o b b l e h e t ő s é g e k e t 
kínálva hamar elcsábítot-
ta a Magyar Állami Ope-
raház . Mára ott is sztár; 
n e m r é g i b e n Liszt-díj jal 
tüntették ki, a kortárs ze-
neszerzők sorra a jánl ják 
neki a müveiket. Muzika-
litása, vonzó megjelenése 
e g y a r á n t ideális ope ra -
hősnávé teszik. 

9 Milyen érzés volt vissza-
térni első sikerei színhe-
lyére, a Szegedi Nemzeti 
Színházba? 
- Nagyon vártam erre, mert 

nagyon szerettem Szegeden 
élni. Hiányzik ez a miliő, amit 
Pesten nem találok. Szeged 
számomra mindig a nyugal-
mat, a jó értelemben vett pol-
gári életet jelentette. Borzasz-
tóan szenvedek az agresszió-
tól, amivel rögtön szemben ta-
lálom magam Budapesten, 
amint kilépek a mikrokörnye-
zetemből. Mielőtt a szegedi 
konzervatóriumba kerültem, 
egy kisvárosban nőttem fel, a 
világvárosi lüktetés, folyama-
tos zaj, lélektelen zakatolás 
ennyi év után is nagyon ide-
gen számomra. Nem is aka-
rom megszokni, mert ahogy 
megszokom, magam is olyan-
ná válok. Hihetetlenül nagy 
felelősség újra itt énekelni, 
mert meg kell felelni egy em-

Új igazgató t neveztek 
ki a z Alsó-Tisza-vidéki 
K ö r n y e z e t v é d e l m i Fel-
ügye lőség é lé re . Gyap-
jas József tervei közö t t 
e l ső h e l y e n s z e r e p e l a 
l akosságga l va ló szoro-
s a b b kapcsola t tar tás . Az 
i g a z g a t ó a r é g i ó k ö r -
n y e z e t i á l l a p o t á t k ö z -
e p e s n e k , a j o g s z a b á -
lyok egy részét változta-
tás ra szorulónak ítéli. 

• Milyen a felügyelőség-
hez tartozó terület kör-
nyezeti állapota? Melyek 
a legsúlyosabb környe-
zetvédelmi problémák a 
térségben? 
- Az Alsó-Tisza-vidék-

hez, így a felügyelőséghez 
tartozik Csongrád megye 
egésze, Bács-Kiskun megye 
keleti fele és Békés déli har-
mada. E terület környezeti 
állapota országos viszonylat-
ban egy-két tényezőtől elte-
kintve jónak mondható, nin-
csenek rendkívül súlyos 
problémák. Ez azonban nem 
azt jelenti, hogy közel len-
nénk az ideális környezeti 
állapothoz. Súlyos és idült 
probléma a termálvíz-kiter-
melés okozta környezet-
szennyezés. A termálvíz fű-
tésre történő hasznosítását a 
hetvenes években vezették 
be mint környezetbarát eljá-
rást, mondván, ezzel kivált-
ható a levegőt szennyező 
széntüzelés. De kiderült, 

léknek, elvárásnak. Ez ko-
moly terhet jelent. Vendég-
ként visszajönni persze egé-
szen más, szerencsére a régi 
barátságaim megmaradtak. 

9 Mennyire változott meg 
Cso-cso-szán figurája az 
elmúlt évek alatt? 
- Biztosan mélyült, hiszen 

én is tapasztaltabb lettem. 
Megszületett a kislányom, a 
szerepeim is egymásra épül-
nek. Megélhettem a Faust 
Margitját, Szokolay Sándor új 
operájának, a Mahábhárata 
egyik történetéből készült 
Szávitri főszerepét is. Ezek az 
élmények olyan mély baráz-
dákat szántanak az énekes lel-
kében, művészetében, ame-

hogy a termálvíznek igen 
magas a sótartalma, és rák-
keltő anyagokat is tartalmaz-
hat. Ezért erósen szennyezi 
azokat az élővizeket vagy 
szántóföldeket, ahova a fel-
használás után elvezetik. 

A térség helyzete környe-
zetvédelmi szempontból 
azért nem szerencsés, mert 
alvízi régió vagyunk, vagyis 
folyóvizeink mindazt a 
szennyeződést ide hozzák, 
amellyel Ukrajnában illetve 
Romániában megterhelik a 
Tiszát és a Marost. A Tisza 
vize sokat tisztul, amíg ide-
ér, de a Marosban erősen 
szennyezett vizet kapunk, 
meglehetősen közelről. Saj-
nos Romániában nemcsak a 
víz tisztítása, de a szennye-
zettség mérése sem megol-
dott. Talán az a nemzetközi 
program, amely a román 
környezetvédelem műsze-
rekkel való ellátására és a 
szakemberek képzésére in-
dult, javulást hozhat. 

9 Sokan nem tudják 
pontosan, mi a feladata a 
felügyelőségnek. Kérem, 
foglalja össze legfonto-
sabb tevékenységi terüle-
teiket. 
- A felügyelőség hatósági 

feladatokat lát el a környe-

lyek kihatnak a színpadi léte-
zésére is. Cso-cso-szánt a 
négy évvel ezelőtti szegedi 
előadássorozat óta nem éne-
keltem, csak jövőre mutatko-
zom be vele az Operaházban. 

9 kapott, időről időre fel-
tűnik fotója a zenei lapok 
címlapján, igazi sztár lett. 
- Nem hiszem, hogy ez a 

civil életemet hátrányosan be-
folyásolná. Szeretném meg-
őrizni az egyszerűségemet. 
Azt tapasztalom, minél komo-
lyabb művész valaki, minél 
magasabb szinten végzi a 
munkáját, annál nagyobb az 
alázata. Igazán nagy művésze-
ket sohasem láttam az Opera-
házban hisztériázni. 

Névjegy 
Gyapjas József 1966-

ban született Szegeden. 
1991-ben fizika-kémia 
szakos tanári diplomát 
szerzett a JATE-n. Egy 
évet magánúton Fran-
ciaországban töltött, 
majd a József Attila 
Tudományegyetem Kí-
sérleti Fizika Tanszé-
kén dolgozott. Ezután 
beiratkozott a JATE 
posztgraduális környe-
zetvédelmi képzésére, és 
egy Tempus pályázat 
keretében Brüsszelben 
végzett környezetvéde-
lemmel kapcsolatos ku-
tatómunkát. 1996-ban 
szerezte meg második 
diplomáját. 1998-ig egy 
családi tulajdonú válla-
kózás résztulajdonosa 
és ügyvezetője volt. Ta-
valy év végén megpá-
lyázta és elnyerte az 
Atiköfe igazgatói poszt-
ját. 

zetvédelem olyan területein, 
mint a levegőtisztaság-véde-
lem, zaj- és rezgésvédelem, 
vízvédelem, és a hulladék-

9 Jól építhette a pályáját, 
okosan válogatta meg a 
szerepeit. 
- Én is így látom, és a tor-

komon is így érzem. Éfdekes, 
hogy mostanában sokfelé a 
Bohémélet Mimijét, a Pillan-
gókisasszonyt és a többi ha-
sonló lírai vagy jung-drama-
tisch szoprán szerepet drámai 
szopránokra bízzák. Ezzel 
azonban elveszítheti a figura a 
színpadi hitelességét. A kö-
vetkező években szeretnék 
majd Verdi-szerepekben is be-
mutatkozni, elsőként az Otelló 
Desdemonája ideális lenne... 

9 A mostani szegedi elő-
adássorozat után mire ké-
szül? 
- Budapesten nem énekel-

tem még Tatjána szerepét az 
Anyeginben, hamarosan eb-
ben is bemutatkozom. Utána 
jövök vissza a szabadtérire, 
ahol a Hoffmann meséiben 
Antóniát éneklem. Szerződést 
kötöttem a weimari operaház-
zal is, így a következő évad-
ban a Magyar Állami Opera-
ház mellett ott is énekelek. 
Weimar nagyon fontos hely 
ebben az évben, hiszen a né-
met költőfejedelem, Goethe 
születésének 250. évfordulója 
tiszteletére az európai kultúra 
fővárosává választották. So-
kan megfordulnak ott mosta-
nában. A Faust Margitját, a 
Don Giovanni Donna Anná-
ját éneklem és a Figaro gróf-
nőjeként mutatkozom majd 
ott be. Az Operaházban új 
szerepem lesz Szinetár Mik-
lós új Carmen-produkciójá-
ban Micaela. 

H a l l á s i Z s a l t 

Bulik 
• Munkatársunktól 

A Reghős Bendegúz sza-
badidőközpont a következő 
programot kínálja esténként: 
pénteken koktélpartira vár-
ják az érdeklődőket, ahol DJ 
Tom lesz a zenemester. 

A Szombat Esti Láz jó 
hangulatáról pedig DJ 
McRec'c gondoskodik. 

gazdálkodás egyes területei. 
Emellett a mi dolgunk a Kör-
nyezetvédelmi Minisztérium 
által kiírt pályázatok egy ré-

• Munkatársunktól 
Tegnap a Royal Szállóban 

Sztáry Erika, a Szegedi Kultu-
rális Kalauz főszerkesztője 
sajtótájékoztatón jelentette be 
a május 29-én nagyszabású 
gálaest keretében kiosztandó 
Dömötör-díj jelöltjeinek név-
Sorát. A havi szegedi műsort 

szének elő-minősítése. Spe-
ciális feladatunk a környezeti 
hatástanulmányok elbírálása, 
a környezetvédelmi kárelhá-

kiadó Pálma Reklámstúdió a 
lap 7. születésnapját ünnepel-
ve a filmes Oscar-díj mintájára 
alapította meg a díjat, amellyel 
ezentúl minden esztendőben 
az évad végén a Szegedi Nem-
zeti Színház művészeit, dolgo-
zóit szeretné köszönteni. A 
fenti szavazólapon szereplő 11 

rltás, a környezetvédelmi in-
formációs rendszer működte-
tése; emellett szakhatósági 
feladatokat is ellátunk az 
Ativizig-gel és az ÁNTSZ-
szel együttműködve. Most, a 
Vajdaságban kialakult hely-
zet miatt polgárvédelmi fel-
adataink is vannak; a vízmi-
nőség és a levegőszennye-
zettség ellenőrzése. 

9 Kellően segítik a jelen-
legi jogszabályok Fel-
ügyelőség munkáját? 
- Alapvető probléma, 

hogy a környezetvédelem te-
rületén még mindig fontos 
jogszabályok hiányoznak. 
Szerencsére a 2002-re terve-
zett uniós csatlakozás előké-
születei miatt a minisztéri-
umban tervszerű munka kez-
dődött, így várhatóan hama-
rosan - és már az európai 
normákkal összhangban -
megszületnek a hiányzó tör-
vények. A már meglévő jog-
szabályokon viszont több 
ponton is változtatni kellene. 
A különböző hatóságok és 
az önkormányzatok jogkö-
reinek keveredése gyakran 
ellentmondásokhoz vezet. A 
hulladékgazdálkodás terüle-
tén például az önkormányza-
tok feladata a hatósági eljá-
rás, ugyanakkor maga a hul-

kategória 3-3 jelöltjét a szín-
ház vezetőinek ajánlásai alap-
ján egy társadalmi kuratórium 
választotta ki. A lapunkban 
még több alkalommal megje-
lenő szavazólapot május 25-
éig dobhatja be a közönség a 

színházakban és a jegyirodá-
ban felállított urnákba. 

ladékgazdálkodás is önkor-
mányzói kötelezettség-
Vagyis e téren az önkor-
mányzatnak saját magát kell 
ellenőriznie, adott esetbe® 
bírságolnia. Ugyanilyen el-
lentmondásos helyzetbe ke-
rülnek az önkormányzatot1 

akkor is, amikor egy na-
gyobb beruházást, például 
bevásárlóközpont építésé1 

kell engedélyezniük. Az ön-
kormányzat rövidtávú érde-
ke az, hogy minél több beru-
házás legyen a városba®' 
ugyanakkor ezzel hosszú tá-
vú környezetvédelmi érde-
kek sérülhetnek. Ahol 
ugyanis több ezer négyzet-
méternyi betonparkoló épít'1: 
ott biztosan nem lesz zöldö-
vezet, amely pedig kedvezd" 
en befolyásolná a város mik' 
roklímáját, az emberei1: 
egészségi állapotát. A kör-
nyezetvédelem érdeke' 
azonban sajnos csak hossZ® ; 
távon érvényesülő, és pén/ 
ben nehezen megfoghat® 
szempontok. 

9 Mi az, amin változik 
szeretne a felügyelősü 
működésében? 
- Szeretném a környez® 

védelmébe bevonni a lakó®' 
ságot is. Ennek érdekébe® 
sokkal intenzívebb kapcsol® 
tot fogunk kialakítani a c'v' 
szférával. Szeretném, ha 
emberek jobban megisni®1 

nék a felügyelőség működ® 
sét, feladatait, jogkörét. 

Keczor Gabrle"' 

Néptáncfesztivál, az idén és 2000-ben 
• Munkatársunktól 

A Szegedi Nemzetközi 
Néptáncfesztivál öt évvel 
ezelőtt kialakított program-
ja szerint az idén nyáron, 
június 25-26-27-én a ma-
gyarországi folklóregyütte-
sek seregszemléjét rendezik 
meg a Szegedi Nemzeti 
Színházban, 2000-ben pe-

dig Európa Fesztivál lesz 
külföldi együttesek részvé-
telével. 

A két rendezvény prog-
ramját sajtótájékoztatón is-
mertette tegnap dr. Simon-
csics János, a fesztivál és a 
Bartók Béla Művelődési 
Központ igazgatója, vala-
mint Diószegi László kore-

ográfus, a Martin György 
Néptáncszövetség elnöke, 
aki alkotótársaival a jövő 
évi nemzetközi seregszemle 
hagyományos gálaproduk-
cióját rendezi majd. (A sze-
gedi néptáncfesztiválok elő-
készületeiről későbbi lap-
számunkban részletesen be-
számolunk.) 

Dömötör-díj 
Színházi díjátadó gála 

1998/99 
1999. május 29; 19" 
Szegedi Nemzeti Színház 

A Szegedi Kulturális Kalauz kiadója, a Pálma Reklámstúdió a Szegedi Nemzeti Színházban folyó művészi muntu elismerésére megalapí-
totta g Dömötör -dijat, amit minden sztnházíévad Ve^én, az utolsó premier után megrendezésre kerülő gálaesten osztana! Jci 

Az éJelraudőot a művészeti ajánlások alapjaft ü Jíuratórmm ítélt oda, a hdttérmunleúért járó díjat pedig a színház dolgozói szavazzák meg. 
A többi kategória díjáról a közönség a Del Magyarországban és. Délvilágban megjtkitif&avuzólapok kitöltésével dönt. A kitöltött, névvel és 

rímmel ellátott szavazólapokat a Szegedi Nemzeti Színházban, a KamarúsZÚdtcízhaft és a színházi jegyirodában elhelyezett, közjegyző 
áltál hitelesített urnákba rminis ?"> ág (kedd) lehét bedobni. 

Szavazási Jéhetösi'g az interneten, DÉLTÁV'lr»térnet wwvytdomotor.deltav. hu 

Szavazólap 

Andorai Péter (Amerikai Elektra) 
ü 

Bacsa Ildikó (Kabart) 
• 

AJtorjay Tamás (Se villa, le borbély) 
• 

Farkasréti Mária INalnieeo) 
• 

Kopeezny Katalin (Aprer Moú • 

Angyal Mária (Kabaré) 
a 

Csík György (Kabaré) 
Q 

Bensdek Mária (Sa vilJa. te borbélyJ 
• 

Janik László (Kabaré) • 

Fekete Gizi (Piatonov) 
K3 o 

Énekkar (fióborra) Q 

L e g j o b b pEupi színészi a l a W t á s 
Jakab Tamás (Kabaré) 

P 

l e g j o b b n o í SZÍNÉSZI ALAkÍTÁS 
Czifra Krisztina (Amerikai Elektra) 

u 

LEŰIOBB OpiRAFNEkES 
Réti Attila (Kabareo) 

• 

L e g j o b b o p e r a e n e J U e b n ő 
Készei Borbála (Uli báronoj 

a 
L e g J o b b t á n c o s 

Nemes Zsófia (A helyűt) • 

Á L e c j / o b b r e n d e z ő 
Kovalik Balázs (Se villa, te batbély) 

• 
L e g j o b b d i s z l e r r e a v e z ó 
Menezel Róbert (Ceebav darabok) 

• v.v 

L l G / o r b j e l m e z e t s u p ^ 
Molnár Zsuzsa (A helyett) 

L e g J o b b f-ÉRfi MEi i.íksZFREpl.0 
Mészáros Tamás (Lili bárónő) 

L e g j o b b n ő í me e le K-öZEREpi-ó' 
Miiller Júlia (Kabaeé) 

Seress Zoltán (PlatonovJ 
U 

Tímár Éva (Amerikai Elektra) 
P 

Timothy Bentch (Don Giovanni) 
• 

S z o n d a Eva (Se villa, re borbély) 

P 

Sárközi Attila (Apree Mai) 
P 

Telihay Péter (Platnnov) 
P ( 

Rózsa István (Nabneco) p 

Tresz Zsuzsa (ftocsapdr) 
u 

Rácz Tibor (KaiuéJ 
-- ,"» - "i*ff 

Varjú Lívia (fWesapsr) 

CÍM tHL: 

Az éietműdíjaaüjáridékdr felajánlója áJSOéves roútltu! renáeikerá YUIeray C Borii Rt. 

Jegyek kaphatók u Szegedi Nemzeti Színbáz jegyirodájában: Szeged, Kárász u, IS., Tel.: 02/476-tií 

e A környezetvédelem haszna azonnal nem mérhető 

A folyókon ide jön a szennyeződés 

Gyapjas József az Atiköfe új igazgatója. Munkájába be 
akar ja vonni a lakosságot is. (Fotó: Schmidt Andrea) 


